
Memorandum  2010MME29 
 

Datum : 22 januari 2010 

Aan : Ad hoc Commissie Pakketstudies Bereikbaarheid 

Van : R. van Lunteren Tel.: [Q] 

Onderwerp : Projecten Openbaar Vervoer 

In de Ad hoc commissie van 11 januari ’10 is gevraagd een overzicht te geven van ov projecten waar 
op dit moment aan gewerkt wordt in de regio Utrecht. Hieronder vindt u een overzicht hiervan. 
 
Programma Hoogfrequent Spoor 
Voor het zomerreces wil de Minister van V&W besluiten nemen over de inhoud van het 
maatregelenpakket om hoogfrequente spoorverbindingen mogelijk te maken (geraamd op € 4,5 
miljard). Het gaat om ‘spoorboekjeloos’ rijden op belangrijke corridors in de Randstad en naar de 
landsdelen. Voor provincie Utrecht zijn de corridors Amsterdam-Utrecht-Den Bosch en Utrecht-
Arnhem van belang. Tevens maakt een toekomstvaste goederenroutering deel uit van het programma. 
In de komende maanden moet de exacte vulling van het programma plaatsvinden, mede aan de hand 
van kosten- en batenanalyses. Eind april 2010 vindt een bestuurlijke conferentie plaats om te spreken 
over het definitieve programma. Voorafgaand aan deze bestuurlijke conferentie wil het Ministerie per 
regio in ambtelijke en bestuurlijke overleggen de mogelijke keuzen voorleggen en bespreken.  
Voor provincie Utrecht is het belangrijk om de Randstadspoorambities te kunnen waarmaken. PHS 
biedt daarvoor goede kansen. Probleem is echter het goederenvervoer. Samen met de landsdelen 
Noordvleugel en Oost is in een brief aan de Minister aandacht gevraagd voor de veiligheidsrisico’s 
van goederenvervoer door de stedelijke gebieden en is verzocht om een lange termijnvisie op het 
vervoer van gevaarlijke stoffen over het spoor.  
 
Randstadspoor 
Regionale overheden in het UVVB hebben de ambitie om een stadsgewestelijk treinsysteem te 
ontwikkelen als drager voor het regionale openbaar vervoer: Randstadspoor. Op dit moment zijn grote 
railinfraprojecten in uitvoering om dit ook fysiek mogelijk te maken, zoals spoorverbreding Utrecht-
Houten. Op de verbinding Utrecht-Breukelen is de frequentie van de treindienst sinds december 2008 
verhoogd naar 4 keer per uur. De uitvoering van de treindienst blijft in elk geval tot 2015 bij de NS. 
Over de mogelijke voortzetting van de concessie op het hoofdrailnet aan NS na 2015 neemt het 
Kabinet in 2010 een besluit.  
Actuele onderwerpen: 

• Utrecht-Harderwijk: Verkenning 4x per uur Randstadspoor Utrecht-Harderwijk is medio 2009 
afgerond. Kwartierdienst is mogelijk door aanpassing van station Harderwijk, waarbij 
overigens realisatie van Nijkerk Corlaer niet mogelijk is, omdat hierdoor de treindiensten niet 
meer inpasbaar zijn zonder een zeer grootschalige investering om het gehele traject 2x2 te 
maken. Naar aanleiding van verkenning is Prorail in december 2009 gestart met een 
planstudie. Kosten zijn geraamd op € 32 miljoen. Financiering voor 50 % uit restbudget RSS, 
andere helft door Gelderland en gemeente Harderwijk. 

• Onderzoek naar businesscase Utrecht-Woerden: Businesscase moet inzicht geven in mogelijk 
toekomstige bediening op deze Randstadspoorcorridor. Dit inzicht is noodzakelijk voor Prorail 
om de spoorverbreding bij het Amsterdam-Rijnkanaal in gang te zetten. Aangetoond zal 
worden wanneer 6 ritten per uur haalbaar is en eventueel tegen welke condities (zoals 
ruimtelijke programmering en onderliggend OV). In het tweede kwartaal worden de eerste 
resultaten verwacht. Een aspect is de IC-stop op Woerden (van treindienst Utrecht-Leiden), 
dat weliswaar extra reismogelijkheden vanuit Woerden oplevert, maar ook een deel van de 
Randstadspoormarkt afroomt.     
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• Onderzoek snelheidsverhoging Utrecht-Baarn: In het kader van het beveiligingsprogramma 
onderzoekt Prorail of een versnelling op het baanvak Den Dolder-Baarn mogelijk is. 
Ondermeer veiligheidsaspecten en geluidsaspecten spelen in de haalbaarheidsstudie een rol. 
Resultaten worden verwacht rond 1 april 2010. 

• In 2010 wordt er gewerkt aan het verbeteren van knooppunten trein/bus in de projecten 
Knooppunt Breukelen en Driebergen-Zeist. Voor Breukelen geldt dat de P&R nog definitief 
gemaakt moet worden en de opname van het knooppunt in het project ‘het hof van 
Breukelen’.Voor Driebergen-Zeist  uiterlijk 1 april 2010 een keuze moeten zijn gemaakt over 
de scope en financiering.  
 

Beleidsuitwerking Spoor 
In het SMPU+ zijn de hoofdlijnen van het Mobiliteitsbeleid in de Provincie Utrecht beschreven. 
Hierin komt ook de betekenis van de spoorwegen voor dit mobiliteitsbeleid aan de orde. Zo streeft de 
regio naar een hoogfrequent stadsgewestelijk netwerk van treindiensten als drager voor het OV in 
Utrecht. In het cyclische proces van de beleidsontwikkeling is het wenselijk deze hoofdlijnen van het 
beleid verder uit te werken. Daar komt bij dat sinds de totstandkoming van dit beleid zich nieuwe 
ontwikkelingen op het spoorgebied hebben voorgedaan, waarvoor op ad hoc basis een mening is 
gevormd en die vervolgens nog niet zijn verankerd binnen het bestaande beleid. 
Daarom wil provincie Utrecht de ambities in het huidige beleid, zoals beschreven in het SMPU+, 
verder uitwerken, waardoor in discussies met regio en Rijk een beter (gedragen) standpunt ingenomen 
kan worden. In de beleidsuitwerking wordt aandacht besteed aan diverse actuele onderwerpen die zich 
afspelen op de spoornetten van verschillende schaal- en beleidsniveaus. Het onderzoek naar de rol van 
Randstadspoor voor economische kerngebieden, waarom PS in een motie verzocht heeft, vormt een 
integraal onderdeel van deze beleidsuitwerking. Bedoeling is dat GS de beleidsuitwerking in oktober 
2010 vaststelt.  
 
Spoorlijn Breda-Utrecht 
Op initiatief van 5 gemeenten op de corridor Utrecht-Breda is de commissie Nijpels in het leven 
geroepen die onderzoek heeft gedaan naar de haalbaarheid van de spoorlijn, al dan niet in combinatie 
met de verbreding van rijksweg A27. De commissie adviseert om de aanleg van de spoorlijn los te 
zien van het project verbreding A27, om vertraging met de wegverbreding te voorkomen. De spoorlijn 
is naar het oordeel van de commissie van betekenis en gestreefd zou moeten worden naar een realisatie 
na 2020. Wat in de komende periode moet worden bepaald in welke mate de spoorlijn niet onmogelijk 
gemaakt kan worden en hoe de spoorlijn beter verankerd kan worden in de beleidsvisies van de 
afzonderlijke regio’s. In de beleidsuitwerking Spoor zal hieraan aandacht besteed worden.  
 
Corridor Almere-Gooi-Utrecht 
Bij de voorbereiding van de RAAM-brief was AGU één van de vijf onderling af te stemmen projecten.  
Met de in de RAAM-brief gemaakte keuzes is het accent bij de Schaalsprong aan de westzijde van 
Almere gelegd en daarmee ook het accent bij de ontsluiting van Almere. Daardoor is de aandacht voor 
AGU beperkt. Er wordt onvoldoende grond aanwezig geacht voor aanleg van de Stichtse lijn en er 
komt (voorlopig) dan ook geen MIRT verkenning. Of de A27 (ten noorden van Eemnes) en de A1 (in 
’t Gooi) moeten worden uitgebreid, wordt afhankelijk gesteld van de uitkomsten van de Nationale 
Markt en Capaciteit Analyse waarin deze wegen worden meegenomen.  
Bij het nu ingang zetten van de Schaalsprong door het kabinet worden in de AGU-corridor als 
onderdeel van een pakket van korte termijn maatregelen de volgende projecten genoemd: 

- benuttingsmaatregelen A27 ten noorden van Eemnes 
- doortrekken Hov Hilversum-Huizen naar Almere 
- verbetering van de treindienst op de Gooilijn. 



– 3 –

3

Doortrekking Hov Hilversum-Huizen naar Almere
De voorbereiding van het project HOV Hilversum-Huizen zelf kent enige stagnatie. Daar wordt nu 
voortvarend mee omgegaan met als doel medio 2010 tot concrete besluiten te komen. Door het 
ontbreken van voldoende middelen is voor het traject langs de A27 voorlopig gekozen voor een lager 
ambitieniveau, te weten gebruik van de vluchtstrook. Bij de besluitvorming in ’t Gooi speelt het 
perspectief van een doortrekking naar Almere een rol. Van belang daarbij is ook de uitspraak van het 
kabinet over de Stichtse lijn. 
De doortrekking naar Almere is in fase 2 van de Préverkenning AGU uitgewerkt in een globaal 
ontwerp met kostenraming. 
Uitdaging is nu het Gooise project en de doortrekking met elkaar te verbinden. Door deze als één 
project uit te werken en te presenteren kunnen mogelijk meer middelen worden gegenereerd en het 
totale resultaat verbeterd. Hierbij is het rijk onmisbaar, maar gezien hun rol als regionale 
vervoerautoriteit kunnen hierbij met name de provincies in samenwerking een belangrijke rol spelen. 
Vanuit Utrecht kan een koppeling worden gelegd door met de maatregel Nieuwe busverbinding station 
Hilversum-station Hilversum Sportpark-A27-Rijnsweerd/De Uithof uit het VERDER pakket bij de 
HOV verbinding aan te sluiten. De mogelijkheden hiervoor zullen worden bekeken. 
In de beleidsuitwerking spoor zal de positie van de Stichtse lijn opnieuw tegen het licht gehouden 
worden. 
 
Verbetering van de treindienst op de Gooilijn
Hiervoor moet nog een nadere opdracht worden uitgewerkt. 
 
Tramnet 2025 
In 2008 heeft het BRU de OV-ambitienota ‘OV in een hogere versnelling’ vastgesteld. Een van de 
ambities in deze nota is het vertrammen van een aantal buslijnen. De mogelijke vertramming tussen 
Utrecht Centraal en de Uithof is daarvan de meest concrete. Deze maakt deel uit van het VERDER 
pakket. Uitwerking en besluitvorming zullen in dat kader plaatsvinden. 
Het Dagelijks Bestuur heeft eind vorig jaar een principe besluit genomen om de tramambities verder 
uit te werken op netwerkniveau. Er is nog veel onderzoek nodig naar de exacte tracés. 
 
OV projecten uit het VERDER pakket 
Naast de tram tussen station Utrecht Centraal en De Uithof worden onderstaande projecten in het 
kader van VERDER uitgewerkt: 
Stimulering en exploitatie
- Nieuwe route en frequentieverhoging Tangentlijn 10  
- Busverbinding Huizen-Hilversum Sportpark-Uithof 
- Verbeteren marketing en communicatie regionaal OV 
- Spitsbus Amersfoort/Leusden-Utrecht Uithof uitbreiden (hele dag) 
- Nieuwe busverbinding Leusden-Amersfoort Noord 2x per uur 
Ov infrastructuur
- Corridor Bilthoven-Zeist-Driebergen-Heuvelrug  
- Verkorten reistijd ov van en naar Wijk bij Duurstede 
- Lucasbrug optimaliseren voor OV 
- Aansluiten verkeersbrug Rabo op perrons Utrecht CS 
- Verbeteren doorstroming OV Soest-Baarn-Hilversum (lijn 70) 
- Kortsluiting tussen Randweg Leusden en Heiligenbergerweg voor OV 
- Overstapfaciliteiten station Hilversum verbeteren 
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- Hoogwaardige OV Westtangent Utrecht 
- Verbeteren OV doorstroming N199 
- Aanleg bushaltes afrit A27 Eemnes/Laren 
- Aanpassing businfrastructuur Amersfoort station-Soest zuid 
- Busknooppunt Leusden (kruising Heiligenbergerweg-Noorderinslag-Groene Zoom) 
- Vrijliggende infra voor spitsbus Amersfoort/Leusden-Utrecht Uithof 
- OV-as Utrecht Centrum-Utrecht Noord (Zuilen/Overvecht/Maarssen) 
- Versnellen en frequentieverhoging sneltram Utrecht-Nieuwegein 
- Vertramming Utrecht CS-Uithof  
- Aanleg HOV naar Amersfoort Noord 
- HOV Westtangent tweede fase (LRC-Lage Weide-Maarssen NS) 
P+R
- Marketing en communicatie P+R 
- P+R zoeklocatie stadspoort A27 
- Optimaliseren P+R/HOV/Knooppunt Hooggelegen 
- P+R voorzieningen Leidsche Rijn/Lage Weide 
- Uitbreiden P+R voorzieningen station Breukelen 
- Uitbreiden P+R voorzieningen station Driebergen-Zeist 
- Uitbreiden P+R Vianen 
- P+R station Corlaer of Harderwijk 
- P+R station Barneveld Noord 
- Station Amersfoort Vathorst ontwikkelen tot regionale knoop 
Een groot deel van deze projecten maakt ook deel uit van de Kracht van Utrecht. 
 
HOV Veenendaal-Amersfoort 
Op 17 december 2007 hebben Provinciale Staten van Utrecht een motie aangenomen voor een 
haalbaarheidsonderzoek lightrailverbinding Amersfoort – Veenendaal/Rhenen. Het resultaat van dit 
onderzoek is op 6 oktober 2009 door GS besproken. Vastgesteld is daarbij dat het niet zinvol is om nu 
en in de (nabije) toekomst in zetten op het reactiveren van de spoorlijn. GS hebben wel de conclusie 
van het onderzoek onderschreven dat de OV-verbinding tussen Amersfoort en Veenendaal verbetering 
behoeft en zij willen daarom in 2010 onderzoek doen naar mogelijkheden voor een hoogwaardige 
directe busverbinding tussen Amersfoort en Veenendaal, alsmede de mogelijkheden om het huidige 
bussysteem te verbeteren.  
 
In de statencie. MME van 2 november is de toezegging gedaan om voor dit onderzoek een jaar uit te 
trekken. In januari 2010 wordt een startnotitie voor het onderzoek opgesteld. Gestreefd wordt 
besluitvorming door GS in oktober 2010 en bespreking hiervan in de cie. MME van november. 
 
Aanbesteding BRU concessie 
Komende jaren vindt de aanbesteding van de BRU-concessie 2012-2019 plaats. Daarmee eindigen de 
huidige drie BRU-concessies: Stadsvervoer, regiovervoer en Spitslijnen. De (historisch) gegroeide 
concessieverdeling tussen stadsbussen en streekbussen komt hierdoor binnen de Utrechtse stadsregio 
te vervallen. Dit biedt BRU de mogelijkheid om met ingang van de nieuwe concessie in december 
2011 het regionale lijnennet te herijken en daarbij te kijken naar nieuwe mogelijkheden voor het 
regionale openbaar vervoer. De (toekomstige) regionale vervoerbehoefte en de regionale OV-ambities 
zoals geformuleerd in de OV-ambitienota ‘OV in een hogere versnelling’ staan hierbij centraal. 
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Concessie ‘Openbaar Vervoer Provincie Utrecht’ 
Komend jaar zal voor de concessie het uitvoeringsplan voor 2011 en 2012 worden voorbereid. Het 
uitvoeringsplan voor 2009 en 2010 maakte deel uit van de offerte van Connexxion. Voor de jaren 
2011 en verder dient Connexxion jaarlijks een geactualiseerd plan in te dienen voor de opvolgende 
twee jaren. Het uitvoeringsplan zal aansluiten bij de marketingstrategie die Connexxion geoffreerd 
heeft. Vaste onderdelen in het uitvoeringsplan zijn: het vervoerplan, de dienstuitvoering, materieel en 
milieubeleid, personeel, sociale veiligheid, reisinformatie, klantenservice, tarieven en 
vervoerbewijzen, en promotie.  
In het coalitieakkoord zijn middelen beschikbaar gesteld ter stimulering van het ov. In 2009 zijn 
daarvan tariefacties georganiseerd. Deze acties vonden plaats binnen de kaders van de concessie. Ook 
in 2010 en 2011 zal het ov een extra impuls krijgen. Hierover worden nadere afspraken gemaakt met 
Connexxion.  
In 2009 is een start gemaakt met de invoering van de OV-chipkaart, in augustus zijn de kaartlezers in 
de bussen aangezet. De regio Utrecht zit daarmee in de eerste fase van de uitrol. Deze fase houdt in, 
dat de nadruk ligt op het stabiel en betrouwbaar krijgen van de systemen bij de vervoerder en het 
inrichten van de distributie. In deze fase bieden we slechts het basistarief met ouderenkorting en 
verchipte sterabonnementen aan. Invoering van de regionale tarieven met dalurenkorting en regionale 
producten komt pas in latere fases aan de orde. Verdere ‘uitrol’ van de OV-Chipkaart zal in 2010 
plaatsvinden. Het tempo van die uitrol is afhankelijk van de technische en organisatorische 
mogelijkheden.  
 
Aanbesteding regiotaxi Eemland  
De stuurgroep heeft besloten om het huidige contract voor de regiotaxi Eemland-Heuvelrug met 
Connexxion/Regiotaxi de Vallei met twee jaar te verlengen. Het contract loopt af op 31 december 
2011 en zal eind 2010/begin 2011 opnieuw worden aanbesteed. De provincie is hierbij, ook namens de 
gemeenten, de aanbestedende partij. De stuurgroep bestaat uit de wethouders van de deelnemende 
gemeenten en staat onder leiding van de gedeputeerde. 
 
Visie Regionaal OpenbaarVervoer 2028 
Naar aanleiding van de motie Cramer (zie bijlage) bereidt Staatssecretaris Huizinga een visie voor 
over het regionaal OV. Dat moet in 2028 van Olympische kwaliteit zijn. De visie moet rond de zomer 
na behandeling in de ministerraad naar de kamer. De provincie Utrecht is via het IPO betrokken bij de 
ontwikkeling van deze visie. 
 
OV Bureau Randstad 
Het OV-bureau Randstad is sinds 1 oktober actief en heeft als één van haar opdrachten het 
Ontwikkelen van een gezamenlijke visie op het openbaar vervoer op het niveau van de Randstad. 
Deze opdracht wordt gecombineerd met het in beeld brengen van ontbrekende 
regiogrensoverschrijdende verbindingen. Het OV-bureau Randstad organiseert haar werk aan haar Ov 
visie zodanig dat in maart 2010 er een visie in hoofdlijnen beschikbaar is, die als input kan dienen 
voor de ROV van de staatssecretaris. 
 
OV Terminal 
Het aantal passagiers dat door Utrecht Centraal wordt afgehandeld, verdubbelt in de komende twintig 
jaar naar zo'n 100 miljoen reizigers per jaar. Het huidige gebouw kan deze aantallen niet verwerken. 
Ook heeft het station geen hoofdentree aan de steeds belangrijker wordende westkant. 
De plannen voor het Stationsgebied bestaan uit verschillende deelprojecten. Voor de buslijnen van de 
provincie is de aanpassing van de het streekbusstation m.n. relevant. De komende jaren zullen de 
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buslijnen rekening moeten houden met de werkzaamheden op het station. Met de dienstregeling in 
2010 zijn de buslijnen 128, 180 en 280 van de oostzijde naar het Jaarbeursplein verhuist. 


